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Arvoisa jäsen Canfin

Maatalouden ja maaseudun kehittämisen valiokunnalle on annettu työjärjestyksen 56 artiklan 
mukaisesti lupa laatia lausunto valiokunnallenne komission ehdotuksesta Euroopan 
parlamentin ja neuvoston direktiiviksi yhdyskuntajätevesien käsittelystä (uudelleenlaadittu) 
(COM(2022) 541 – 2022/0345(COD)). 

AGRI-valiokunta on päättänyt antaa lausuntonsa kirjeen muodossa ja nimittänyt jäsenensä Jan 
Huiteman esittelijäksi. Hänen lausuntoluonnoksestaan keskusteltiin ja siitä sovittiin 
AGRI-valiokunnan varjoesittelijöiden kanssa, ja siitä äänestettiin ja se hyväksyttiin 
AGRI-valiokunnan kokouksessa 23. toukokuuta. Minulle annettiin tehtäväksi toimittaa tämä 
lausunto Teille tällä kirjeellä.

Esittelijä haluaa kiinnittää huomiota seuraaviin kysymyksiin:

Yhdyskuntajätevesidirektiivi vaikuttaa Euroopan maatalouteen veden ja ravinteiden käytön 
osalta. Yhdyskuntajätevesistä peräisin olevia ravinteita, kuten typpeä ja fosforia, levitetään 
maatalousmaalle kaikkialla unionissa, erityisesti puhdistamolietteen muodossa. Ehdotukseen 
liitetyn komission vaikutustenarvioinnin1 mukaan tällä hetkellä noin puolet lietteestä 
käytetään uudelleen maataloudessa ja tämän lisäksi suuri osa poltetaan tai sijoitetaan 
kaatopaikalle, jolloin menetetään paljon arvokkaita resursseja. Samaan aikaan jotkin 
jäsenvaltiot ovat rajoittaneet voimakkaasti lietteen käyttöä maataloudessa 
kansanterveydellisistä syistä.

1 https://environment.ec.europa.eu/system/files/2022-
10/Impact%20assessment%20accompanying%20the%20proposal.pdf
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Koska typpi ja fosfori ovat arvokkaita resursseja Euroopan maataloudelle, AGRI-valiokunta 
suhtautuu myönteisesti Euroopan komission ehdotukseen vahvistaa kyseisten lietteestä 
peräisin olevien ravinteiden uudelleenkäytön ja kierrätyksen vähimmäisosuudet (20 artikla) ja 
kehottaa ENVI-valiokuntaa säilyttämään nämä säännökset tai vahvistamaan niitä. 
Uudelleenkäytön ja kierrätyksen vähimmäisosuuksien soveltamisala olisi kuitenkin 
suunnattava jätevesiin pelkän puhdistamolietteen sijaan, jotta voidaan kannustaa ravinteiden 
talteenottoon myös niiden lähteellä. 

Euroopan komission olisi samanaikaisesti jatkettava puhdistamolietedirektiivin (86/278/ETY) 
arviointia koskevaa työtään, jotta lietteen valvontaa voidaan parantaa ennen sen käyttöä 
maataloudessa ja jotta voidaan määrittää puhdistamolietteestä talteenotetun kiertotalouden 
mukaisen typen ja fosforin kilpailukyvyn esteet ja tarvittaessa arvioida toimenpiteitä esteisiin 
puuttumiseksi. Komission olisi erityisesti tarkasteltava tapoja kannustaa jäsenvaltioita 
mahdollistamaan innovatiivisia keinoja, joihin liittyisi ravinteiden talteenoton ohella muita 
hyötyjä, kuten puhdistamolietteen pyrolyysistä saatava biohiili. Käyttämällä 
puhdistamolietettä tehokkaasti biokaasun tuotannossa vasta sitten, kun arvokkaimmat 
resurssit on otettu maataloustarkoituksiin, voitaisiin myös edistää energianeutraaliuden 
tavoitteen toteutumista. 

Käsiteltyä jätevettä voidaan käyttää uudelleen myös maatalouden keinokasteluun. Koska 
maatalouden keinokasteluun käytettävissä olevasta vedestä on kasvava pula joillakin unionin 
alueilla ja jotta maatalouden keinokastelun pohjaveden tasoon kohdistuvia vaikutuksia 
voidaan lieventää, AGRI-valiokunta suhtautuu myönteisesti Euroopan komission ehdotukseen 
järjestelmällisesti edistää käsitellyn jäteveden uudelleenkäyttöä tähän tarkoitukseen 
(15 artikla).

Sekä lietteen että käsitellyn jäteveden saatavuus ja laatu maataloudessa tapahtuvan käytön 
kannalta riippuu lähinnä niiden epäpuhtauksien tasosta. AGRI-valiokunta pitää siksi tärkeänä, 
että yhdyskuntajätevesidirektiivissä asetetaan asianmukaiset vaatimukset epäpuhtauksien 
poistamiseksi yhdyskuntajätevesistä, jotta voidaan lisätä lietteen talteenottoa ja käsiteltyjen 
jätevesien uudelleenkäyttöä ja rajoittaa vastaanottavien vesistöjen pilaantumista. 

Olisin kiitollinen, jos ENVI-valiokunta ottaisi huomioon edellä esitetyt näkökohdat 
hyväksyessään mietintönsä kyseisestä komission ehdotuksesta.

Kunnioittavasti

Norbert Lins 


